

- •برنامج تدريبي في تنمية مواهب وابداعات الطلبـــة في المــجال المســرحي • ورشة إفتراضية تناقش مفاهيم الدكاء العاطفي وأثره في الإرشاد الأكاديمي
- برامج متنوعة في تنمية وتطوير مهـــارات وقــدرات الطلبـــة والخريجيـــن قسم التوجيـــه الوظيفـــي يصدر العدد الأول من مجلته السنوية " تواصل "



# "مشــرق الشمس"

مجلة شهرية تصدر من دائرة العلاقات العامة والإعلام عن مناشط وفعاليات وانجازات جامعة الشرقية.

الإشراف العام: نائب الرئيس للموارد والدعم المؤسسي

## التدقيق اللغوي:

اللغة العربية: كلية الآداب والعلوم الإنسانية اللغة الإنجليزية: دائرة العلاقات العامة و الإعلام

الإعداد والإخراج: دائرة العلاقات العامة والإعلام

جامعة الشرقية



#### ورقة بحثية في مؤتمر علمي دولي عن اللغة والأدب في عمان بجامعة السلطان قابوس

شارك الدكتور يوسف المعمرى أستاذ مساعد بقسم اللغة العربية وآدابها بكلية الآداب والعلوم الإنسانية بورقة بحثية بعنوان " ( لغةُ الانتماء في الخِطاب الشَّعري العُماني الحَديث (مختارات شعريةً) في المؤتمر العلمي الدولي الخامس لقسم اللغة العربية وآدابها بجامعة السلطان قابوس " اللغة والأدب في عُمان خلال خمسين عاما (2020-1970) . تناولت الورقة البحثية لغة الانتماء في الخِطاب الشَّعري العُماني من خلال ثلاثة محاور رئيسة، هي : أساليب خطاب الانتماء، و المُعجم اللغوي وخطاب الانتماء، والصورة الشعريّة وخطاب الانتماء إضافة إلى إستعراض عدد من النماذجَ الشعريّة من الشَّعر العُماني الوطني المنشور في المجموعات الشعريّة الوطّنيّة والدواوين الفرديَّة للشعراء.

## الإرشاد الطلابي يحتفل باليوم العالمي للصحة النفسية

بمناسبة اليوم العالمي للصحة النفسية والذي يصادف العاشر من أكتوبر من كل عام نظمت دائرة شؤون الطلبة ممثلة في قسم الإرشاد الطلابي وبالتعاون مع قسم علّم النفس بكلية الآداب والعلوم الإنسانية فعالية صحتك النفسية (خليها أُولوبةً) في نسختها الأولى شملت الفعالية عدد من الأركان التي تم توزيعها في مختلف مباني ومرافق الجامعة وإقامة ورش عمل توعوية للتعريف بالصحة النفسية والمفاهيم المرتبطة بها. كما تم تعريف الطلبة بالخدمات التي يقدمها قسم الإرشاد الطلابي ومدى تأثير الصحة النفسية للطلبة في المستوى الأكاديمي من خلال التواصل مع الأخصائي النفسي بالجامعة.



## حملة للتعريف بالجوانب الصحية والسلامة في بيئة العمل

نظمت جماعة الصحة والسلامة بالتعاون مع قسم السلامة والصحة المهنية وعيادة الجامعة حملة توعوية بعنوان ( في الجامعة مسعف) ، رعى إفتتاح هذه الحملة الدكتور سعيد الغنيمي عميد كلية العلوم التطبيقية والصحية .ويأتي الهدف من إقامة هذه الحملة من آجل رفع مستوى الوعى في الجوانب الصحية والسلامة في بيئة العمل لدى منتسبي الجامعة من الموظفين والطلاب منّ خلال توزيع المطويات والمنشورات في جميع مرافق الجامعة يهدف الوصول لأكبر شريحة ممكنه من منتسبي الجامعة.

## ورشة إفتراضية تناقش مفاهيم الذكاء العاطفي وأثره في الإرشاد الأكاديمي

نظم مركز الإرشاد الأكاديمي لطلبة الجامعة عبر تطبيق تيمز ورشة إفتراضية بعنوان " الذكاء العاطفي والإرشاد الأكاديمي – التأثير والأثر قدمتها الفاضلة شنة العبسرية محاضر يقسم المندسة الميكانيكية بجامعة التقنية والعلوم التطبيقية. تناولت الورشة التعريف بمفهوم وأهم مهارات الذكاء العاطفي وعلاقتة بالأداء الأكاديمي وتأثيره وإرتباطه بالإرشاد الأكاديمي.



## برامج متنوعة في تنمية وتطوير مهارات وقدرات الطلبة والخريجين

نظم فريق سفراء التوجيه الوظيفي التابع لقسم التوجيه الوظيفي بدائرة شؤون الطلبة معسكر " وجهتك لسُّوق العمل " في نسخته الثانيةُ والذي آستمر لمدة أسبوعين. تضمن المعسكر سلسلة من حلقات العمل والبرامج المهنية والتي تهدف إلى تنمية وتطوير مهارات وقدرات الطلبة والخريجين إلى سوق العمل والتعرف على أهم المهارات التي يحتاج لها الخريج في تمكين وتعزيز قدراته. كما شمل المعسكر حلقات عمل متنوعة والعدد من الورش والتي تم تقديمها من قبل مجموعة من المؤسسات والأفراد المتخصصة في المجال. الجدير بالذكر أن قسم التوجيه الوظيفي بجامعة الشرقية يُنظم معسكرات وبرامج وملتقيات توعوية ومهنية دورية في مختلف المجالات والتي تدعم مسيرة الطالب والخريج في سوق العمل.

## برنامج تدريب في تنمية مواهب وابداعات الطلبة في المجال المسرحي

نضمت دائرة شؤون الطلبة ممثلة في قسم الأنشطة الطلابية وجماعة المسرح برنامج تدریبی بعنوان " جرعه مسرح والذي أستمر لمدة ثلاثة أسابيع. هدف البرنامج إلى رفع مستوى الوعى لدى طلبة الجامعة والجماعة عن المسرح و تنمية مواهب وابداعات الطلية في المجال المسرحي للمساهمة في تنشيط الحركة المسرحية في السلطنة. شمل هذا البرنامج على عدد من الورش والتي قدمها عدد من المسرحيين ذوى خبرة كبيرة في المجال المسرحي وهي ورشة إعداد ممثل، ورشة التأليف المسرحي، ورشة الإخراح المسرحي، ورشة السينوغرافيا إضافة إلى ورشة في المكياج السينمائي. حضر هذا البرنامج طلبة حماعة المسرح ومحموعة من طلبة حماعات الأنشطة الطلابية بالحامعة.

	جرعة	
قاعة متعددة الأغراض ١	٢-١٠/٢ الاحد. ٥-٧م	ورشة إعداد ممثل- مثتصر البلوشي
قاعة متعددة الأغراض ا	۱۰/۳ الاثنين. ۵-۷م	ورشة التأليف المسرحي- أسامة زايد
قاعة متعددة الأغراض 1	۱۰/۱۰ الاثنين. ۲۰۵م	ورشة الاخراج المسرحي-أسامة زايد
قاعة الرئيسية	۱۱+/۱۱ الثلاثاء. ٥-٧م	ورشة السينوغرافيا- عبدالعزيز الجميلي
قاعة متعددة الأغراض ا	۲۰/۱۲ الاحد . ۵-۷م	ورشة المكياج السينمائي- إبراهيم الجساسي
قاعة متعددة الأغراض ا	۱۰/۱۷الاثنین . ۵-۷م	ورشة إعداد ممثل- أساعة زايد

قسم التوجيه الوظيفي يصدر العدد الأول من مجلته السنوية " تواصل "

أصدرت الجامعة ممثلة بقسم التوجيه الوظيفي بدائرة شؤون الطلبة العدد الأول من مجلتها الدورية السنوية " تواصُّل " والتي تشتمل على البرامج والفعاليات التى ينظمها قسم التوجيه الوظيفى لطلبة وخريجى الجامعة. حيث تهدفُ المجلة إلى بناء وتوطيد التواصُّل بين الجامعةُ وخريجيها من خلال إتاحة الفرصة لهؤلاء الخريجين للمشاركة والمساهمة فيها بآرائهم وكتاباتهم بالاضافة الى اطلاعهم بأخر مستحدات وأخبار الجامعة والاستماع كذلك إلى تجاربهم الناجحة بعد انخراطهم في سوق العمل وعمل لقاءات للخريجين وطرح مقالات ومقترحات تناقش قضايا الخريجين تساهم في بناء مستقبل أفضل مبنى بشكل أساسي على اقتصاد المعرفة ودور إيجابي في إيجاد حلول للتحديات التي تواجههم في سوق العمل. تضمن العدد الأول من أقوال القائد وكلمة لرئيس الجامعة والتعريف بقسم التوجيه الوظيفي وإدارته إضافة الى عدد من فعاليات قسم التوجيه الوظيفي خلال العاّم الأكاديمي 2022/2021 .



#### باحثون بكلية الآداب والعلوم الانسانية يشاركون في مؤتمر دولي حول التعليم الإلكتروني بالأردن

شارك عدد من الباحثين الأكاديميين بكلية الآداب والعلوم الإنسانية في المؤتمر الدولي الرابع للتعلم الذكي:"الطريقَ إلى المستقبل ۖ والذيُّ ا عقد في جامعة فيلادلفيا بالمملكة الأردنية الهاشمية. حيث قدم الدكتور إبراهيم الوهيبي أستاذ مساعد في القياس والتقويم ورقةً علمية جاءت بعنوان "التوجهات الموضوعية في دراسات التعليم الإلكترونى بسلطنة عمان خلال الفترة (2020-2022): دراسة منهجية تحليلية للدراسات المنشورة بدار المنظومة. هدفت هذه الدراسة إلى مراجعة علمية للتوجهات المنهجية لدراسات التعليم الالكتروني يسلطنة عمان خلال الفترة (2020-2022) والمنشورة بقاعدة بيانات دار المنظومة. كما شارك الدكتور أحمد الخروصي استاذ مساعد في مناهج وطرق تدريس ألرياضيات بورقة بحثية بعنوان " فاعلية التعلم المدمج القائم على الألعاب الإلكترونية في زيادة تحفيز الطلاب لتعلم الرياضيات " والتي تناولت دراسة للكشف عن فاعلية استخدام التعلم المدمج القائم على الألعاب الإلكترونية في زيادة دافعية طلاب الصف الخامس نحو تعلم الرياضيات مستخدماً فيها المنهج الشبه التجريبي.





#### Viva of the First MA Thesis in Psychological Counseling at the University

Represented by the College of Arts and Humanities, Mathematics and Sciences) and Master of Education the university conducted the viva of the first MA thesis in Education in the specialization of Psychological Counseling. The viva was conducted by the student Majan Ali Mohammad Al Jailani, who is specializing in psychological counseling. The thesis was titled "The Effectiveness of a Training Program for the Development of Counseling Skills for Psychologists in the Second and Post-Basic Schools in the Sultanate of Oman". The viva was supervised by Dr. Jokha Mohammad Al Sawafia as Head Supervisor, and Dr. Ibrahim Said Al-Wahaibi, second supervisor. The viva committee also consisted of Dr. Fouad Al Dawash as chair of the session, Prof. Dr. Samer Radwan from the University of Nizwa as an external examiner, and Dr. Sharif Al Saudi as an internal examiner.

It is worth mentioning that the College of Arts and Human Sciences offers Master of Education programs in curricula and methods of teaching (Islamic Education, Arabic Language, Social Studies,

in Educational Psychology, Psychological Counseling, Measurement and Evaluation, in addition to Master of Education in Educational Administration (Educational leadership, Educational Planning and Policies, Educational Supervision) and Master in Arabic Language and Literature (Linguistics, Literature and Criticism).





#### مناقشة أول رسالة ماجستير في الإرشاد النفسي بالجامعة

النفس التربوي، الإرشاد النفسي، القياس والتقويم ) إضافة إلى ماجستير التريبة في الإدارة التربوية ( القيادة التربوية، التخطيط والسياسات التّعليمية، الإشراف التربوي) وماجستير في اللغة العربية وآدابها ( اللغويات ، الأدب والنقد ) .





أجرت الجامعة ممثلة في كلية الآداب والعلوم الإنسانية ا مناقشة أول رسالة ماجستير في التربية تخصص إرشاد نفسي علم نفس تربوي القياس والتقويم . حيث أُجرت المناقَّشة للطالبة مجان بنت على بن محمد الجيلانية تخصص إرشاد نفسى والتى جاءت رسالتها بعنوان » فاعلية برنامج تدريبي لتنمية المهارات الإرشادية لدي الإخصائيين النفسيين في مدارس الحلقة الثانية وما بعد الأساسي في سلطنَّة عمان" وذلك تحت إشراًف الدكتورة جوخة بنت محمد الصوافية مشرفا رئيساً والدكتور إبراهيم بن سعيد الوهيبي مشرف ثان كما تكونت لحنة المناقشة كلا من الدكتور فؤاد الدواش رئيسا للجلسة و الأستاذ الدكتور سامر رضوان من جامعة نزوى مناقشا خارحيا والدكتور شريف السعودي مناقشا داخليا. الجدير بالذكر أن كلية الآداب والعلوم الإنسانية تطرح برامج ماجستير التربية في مناهج وطرق التدريس (التربية الإسلامية ، اللغة العربية , الدراسات الإحتماعية, الرياضيات والعلوم) وماجستير التربية في تخصصات ( علم



الجامعة تحتفل بالعيد الوطني الثاني والخمسون المجيد

طلُّ على الخَ

تزامنا مع احتفالات السلطنة بالعيد الوطني 52 المجيد، نضمت الجامعة بالقاعة الرئيسية بمركز الخدمات الطلابية بالحرم الجامعى حفلآ بهذه المناسبة وذلك تحت رعاية الشيخ محمد بن عبدالله الحارثى نائب رئيس مجلس الأمناء وبحضور عدد من أصحاب السعادة الولاة وأعضاء مجلس الشورى وممثلو المؤسسات الحكومية والخاصة بالمحافظة وموظفى الجامعة من الهيئتين الإدارية والأكاديمية وطلبة الجامعة. شملت هذه الإحتفالية على فقرة إستعراضية بعنوان " عمان العز " قدمها براعم مدرسة الثابتي ولوحة شعرية وعرض مرئي عن منجزات السلطنة إضافة إلى أغاني وطنية ومعرض مفتوح والرزحات الشعبية التقليدية.

### A Training Program on Developing the Talents and Creativity of **Students in the Theatrical Field**

The Student Affairs Department, represented by the Student Activities Section and the Theater Group, has organized a training program titled "Theater Potion". The training program, which lasted for three weeks aimed to raise the level of awareness among the university students and the public about theater and develop the talents and creativity of students in the theatrical field to contribute to the revitalization of theatrical movement in the Sultanate. Several workshops were delivered in this program by a number of playwrights who have high experiences in the theatrical field. These workshops were actor preparation workshop, theatrical composition workshop, theatrical directing workshop, a scenography workshop, in addition to a cinematic make-up workshop. The program was attended by the students of the theater group and students from student activities groups at the university.

	جرعة المرج	
قاعة متعددة الأغراض ا	٢/١٠ الاحد. ٥-٧م	ورشة إعداد ممثل- منتصر البلوشي
قاعة متعددة الأغراض ا	۲۰/۳ الاثنين. ۵-۷م	ورشة التأليف العسرحي- أسامة زايد
فاعة متعددة الأغراض أ	۱۰/۱۰ الائنين. ۵-۷م	ورشة الإخراج المسرحي-أساعة زايد
قاعة الرئيسية	۲۰/۱۱ الثلاثاء. ۵-۷م	ورشة السينوغرافيا- عبدالعزيز الجميلي
قاعة متعددة الأغراض ا	V-0 . الاحد . ۷-۷م	ورشة المكياج السينمائي- إبراهيم الجساسي
قاعة متعددة الأغراض ا	۲۰/۱۷ الائنين . ۲۰۵	ورشة إعداد ممثل- أسامة زايد

#### A Virtual Workshop on the Concepts of Emotional Intelligence and its Impact of Academic Advising

The centre of Academic Advising has organized a virtual workshop via TEAMS application for the university students titled "Emotional Intelligence and Academic Counselling-Effect and Impact". The workshop was delivered by Mrs. Buthaina Al Eisarayia, a lecturer at the Mechanical Engineering Department at The University of Technology and Applied Sciences. The workshop introduced the concept of emotional intelligence, its skills, and its relationship with and impact on academic preference.



#### Various Programs on Developing the Skills and Abilities of Students and Graduates

The Career Guidance Ambassadors Team of the Career Guidance Section at the Student Affairs Department has organized "Your Destination to the Labour Market" camp in its second edition. The camp, which lasted for two weeks, included a series of workshops and professional programs which aimed to develop the skills and capabilities of students and graduates for the labour market and identify the most important skills that the graduates need. The camp also included various workshops and seminars, which were delivered by specialized institutions and individuals. It is worth noting that the Career Guidance Section at Al Sharqiyah University organizes periodic educational and professional camps, programs, and forums in various fields, which provides support to student and graduates when joining the labour market.

#### The Career Guidance Department issues the first issue of its annual magazine "Tawasul"



Represented by the Career Guidance Section at the Student Affairs Department, the university has published the first issue of its annual periodical magazine "Tawasul", which includes programs and events organized by the Career Guidance Department for the university students and graduates. The magazine aims to build and enhance communication between the university and its graduates by providing the opportunity for these graduates to participate in the magazine with their opinions and writings. It also seeks to update them with the latest developments and news of the university, as well as listening to their successful experiences after joining the labor market. The magazine also conducts interviews with the graduates and publish articles and proposals that discuss their issues which contribute to building a better future that is primarily based on the economy of knowledge and finding solutions to the challenges they face in the labor market. The first edition of the magazine included the leader's words, a speech by the university president, an introduction to the Career Guidance Department and its management, in addition to a number of the activities conducted by the Career Guidance Section during the academic year 2021/2022.

A Research Paper at an International Scientific Conference on Language and Literature in Oman, Sultan Oaboos University



Dr. Yousef Al Maamari, Assistant Professor in the Department of Arabic Language and Literature at the College of Arts and Humanities, participated in a research paper titled "The Language of Affiliation in Modern Omani Poetry Discourse (Poetic Selections) at the Fifth International Scientific Conference of the Department of Arabic Language and Literature at Sultan Qaboos University" Language and Literature in Oman in Fifty Years (1970-2020)". The research paper dealt with the language of affiliation in the Omani poetic discourse through three main axes: the methods of the discourse of affiliation, the dictionary and the discourse of affiliation, and the poetic image and the discourse of affiliation, in addition to reviewing several poetic models of national Omani poetry published in the national poetry and individual collections.

#### Student Counselling Celebrates World Mental Health Day

Health Day, which corresponds to the 10th of October of each year, the represented by the Student Counselling Section and in cooperation with the Department of Psychology at the College of Arts and Human Sciences, has organized the first edition of your psychological health (Keep it a priority). The event included several booths distributed within the university buildings and facilities, as well as organizing awareness workshops to introduce psychological health and the concepts related to it. The students were also introduced to the services provided by the

On the occasion of World Mental Student Counselling Section through the university counsellor and how their psychological health could af-Department of the Student Affairs fect their academic performance.



#### A Campaign to Introduce Health and Safety Aspects in the Work Environment

In cooperation with the committee of Safety and Health and the university clinic, the Health and Safety Group, has organized an awareness campaign titled "There is a Paramedic in the University". The opening of this campaign was sponsored by Dr. Said Al Ghunaimi, Dean of the College of Applied and Health Sciences. The aim of this cam-

paign is to raise the awareness of the university's employees and students concerning health and safety in the work environment by distributing pamphlets and publications in all university facilities so as to reach the largest possible number of staff and students.

### Researchers at the College of Arts and Humanities Participate in an International Conference on E-Learning in

#### Jordan

A number of academic researchers at the College of Arts and Humanities participat-"ed in the Fourth International Conference on Smart Learning: "The Way to Future". which was held at Philadelphia University in Jordan. At the conference, Dr. Ibrahim Al Wahaibi, Assistant Professor of Measurement and Evaluation, presented a scientific paper titled "Objective Trends in E-learning Studies in the Sultanate of Oman during the period from 2020 to 2022: A Systematic and Analytical Study of the Studies Published in Dar Al Mandumah". This study aimed to scientifically review the methodological approaches of e-learning studies in the Sultanate of Oman during the period from 2020 to 2022, which is published in the Dar Al Mandumah database. Dr. Ahmed Al Kharousi, Assistant Professor in Curriculums and Methods of Teaching Mathematics, also participated with a research paper titled "The Effectiveness of Blended Learning Based on Electronic Games in Increasing Students' Motivation to Learn Mathematics". The paper dealt with a study that had investigated the effectiveness of using blended learning based on electronic games in increasing the motivation of fifth-grade students towards learning mathematics, using the semi-experimental approach.



0



# "Mashreq A'Shams"

a monthly magazine published by Public relation and Media department, covers A'Sharqiyah University events, activities, and achievements.

- General supervision: Public Relation and Media-Department.
- Arabic language proofreading: College of Arts and-Humanities.
- English Language Proofreading: Public Relation and Media Department

A'sharqiyah University





- A Training Program on Developing the Talents and Creativity of Students in the Theatrical Field
- A Virtual Workshop on the Concepts of Emotional Intelligence and its Impact of Academic Advising
- Various Programs on Developing the Skills and Abilities of Students and Graduates
- The Career Guidance Department issues the first issue of its annual magazine "Tawasul"

